
Herczeg Ágnes: 
R ÉG IÓ FEJLESZTÉS ER D ÉLY BEN

Csomád-Bálványos régióban a Csíki Természetjáró és Termé
szetvédő Egyesület (CsTTE) által kezdeményezett és évek óta 
kifejtett természetvédelmi és környezetvédelmi szempontokon 
nyugvó fejlesztési munkát az Országépítő96/4-es számában be
mutattuk. Hargita és Kovászna megye határán, a Szent Anna- 
tavat is magában foglaló, vulkáni utóműködésekben. természeti 
ritkaságokban gazdag Csomád-hegység, Tusnádfürdő és a térség 
egyéb fürdőhelyeinek egykori fürdőkultűrája, a Bálványos vár 
és a többi vármaradvány történeti emlékei, a hegy lábánál fekvő 
falvak szépsége és hagyományőrzése, amely c régió sajátja, ki
emelt figyelmet érdemel. Az eltelt idő alatt a történet folytatódott, 
amelynek tanulságairól érdemes szólnunk.

Cs’ITE-s barátaink, akik nagy helyismerettel és szaktudással 
rendelkeznek elkészítették a Csomád-Büdös hegycsoport kör
nyezetvédelmi helyzetének és regionális fejlesztési lehetőségé
nek felmérését. Több ízben megkerestek minket, hogy tájépí
téseként kapcsolódjunk kezdeményezésükhöz, s találjuk meg 
a módját, hogyan lehelne az itt elindított fejlesztési tevékenység
be bevinni azt a szakismeretet és tapasztalatot, amelyet a Dörög- 
di-medence organikus fejlesztési munkája során megszereztünk.

Nagy megtiszteltetésnek, méginkább komoly felelősségnek 
tűnt, hogy ebben a munkában generáltervezőként vegyünk 
reszt. Több szempontból is: nem ismerjük a helyi törvényeket, 
a helyi terüleii tervezési, a nagy távolság miatt nehéz a vidéket 
olyan alapossággal bejárni, hogy kialakuljon bennünk a tájjal 
való személyes kapcsolat. Generáltervezői feladatokat pedig 
csak meghatározott jogi keretek között lehet végezni, megfelelő 
anyagi fedezettel. Ezek a kérdések foglalkoztattak minket, mi
közben érzékeltük, hogy szakmai segítségünk nélkül nehezen 
lehet lendíteni a helyzeten, A CsTTE, mint civil szervezet pályá
zati pénzekből készíthet tanulmányokat, de nehéz átlépni azokat 
a határokat, amely a civil szféra, az igazgatás és a gazdasági élet 
között húzódik. Olyan fejlesztési tervre van szükség, amelyet 
mindenki elfogad irányadó cselekvési stratégiának, s a fejlesztés
nek kialakulnak a jogi keretei, megteremtődik a gazdasági hátte
re, szervezete, s mindazok a pontok, amelyhez bárki szabadon 
kapcsolódhat.

Ekkor kerestük fel Kolumbán Gábort, a Hargita Megyei Ta
nács elnökét, hogy megtudjuk milyen együttműködési lehetősé
gek adottak megyei, országos szinten, különös tekintettel arra, 
hogy a turisztikai tárca az RMDSZ kezében volt. Szerencsés talál
kozás volt. Kolumbán Gábor is a régiófejlesztésben látja a termé
szeti, táji értékekkel rendelkező, infrastruktúrában elmaradón, 
nehéz gazdasági és szociális kérdésekkel küzdő megyei területek

számára a kiutat. A régiófejlesztésről szóló törvény is előkészítés 
alatt állt már, s azóta törvényerőre emelekedett. A megyék közti 
együttműködés keretében Hargita megye több területnek szán 
prioritást, például Szováta környéke Maros megyével, vagy Gyil
kos-tó és Békás-szoros Neatnp megyével. A Csomád-Bálványos 
régiót pedig Hargita és Kovászna megye határa szeli át. A hosszas 
beszélgetés eredménye egy pályázati anyag lett. Két nap és két 
éjjel dolgoztuk ki a programot, amely végül a minisztériumba 
került. Ekkor még nem volt sejthető, hogy a turisztikai fejlesztési 
célokra elkülönített pénzeket az adminisztráció már elköltötte. 
Végül hathatós eszközök hiányában Birtalan Ákos miniszter űr 
is lemondott.

A befektetett munka mégsem volt hiábavaló. Kolumbán Gá
bor kezdeményezte, hogy Hargita és Kovászna megye együttmű
ködve saját forrásból, illetve az Illyés Alapítványhoz benyújtott 
pályázaton nyert összegből készíttesse el a régió fejlesztési stra
tégiáját. Bepillantást nyertünk a romániai közigazgatás, gazda
ság, kommunikáció labirintusaiba. Belátva, hogy magyarországi 
tervezőként komoly szakmai munkát nem végezhetünk, létre
hoztuk a Transpagony Kft-t (A PAGONY Iroda mellett Jánosi 
Csaba, geológus, geofizikus, Péter Éva, vegyész, üzemmérnök 
és Fekete Albert, kertészmérnök részvételével).

Az előkészítő fázis során az érintett civil szervezetek, az 
önkormányzatok és a megyék képviselői és a Transpagony mun
katársai többször egyeztették együttműködési szándékukat, 
amelynek eredményeképpen bejegyzésre került a példanélküli 
Csomád-Bálványos Régió Egyesülés. Az egyesülés tagjai az 
önkormányzatok, a két megye, a helyi civil szervezetek (CsTTE, 
Nemere, Csukás-tó Alapítvány), a Transpagony Kft, valamint ma
gánszemélyek. Azóta többen, helyi vállalkozók is jelezték 
csatlakozási szándékukat.

Közben elindult a tervezési munka. A meglévő anyagok 
ismeretében legnagyobb hiányosság a táji értékek és összefüg
gések, valamint az építészeti értékek és problémák feltárásában, 
mindezek összegző elemzésében volt. Az építészeti munka
részbe az Axis Építész Irodát, Tusnády Zsoltot (a név kötelez) 
és Salamin Ferencet vontuk be -  ismerve eddigi tapasztalataikat, 
s szakmai és emberi elkötelezettségüket —, valamint Esztány 
Győző Csíkszeredából jött vándoriskolást.

A fejlesztési stratégia vizsgálati és programegyeztető anyagát
1998. karácsonya előtt mutattuk be Tusnádfürdőn. A terv az érde
keltek észrevételeit feldolgozva most kerül véglegesítésre. Ter
veink szerint több fórumon a képviselőtestületek, civil szerve
zetek, a helyi lakosság bevonásával kell folytatódjon a  munka. 
A vizsgálati és programanyagból fotókkal és magyarázatokkal 
gazdagon ellátott kiállítási anyagot készítettünk, amelyet először 
a Tusnádfürdoi Műemlékvédelmi Konferencián mutattunk be. 
A kiállítást azonban elsősorban arra szántuk, hogy a régió 
fa 1 vaiban végigvándoroltass u k.
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